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کوتاه اقتصادی

قیمت سکه و ارز
 به تومان

تسلیت

همکار گرامی جناب آقای علی اکبر مقیسه
درگذش��ت ش��وهر خواهر گرامیتان را تس��لیت عرض نموده ما را ش��ریک غم خود بدانید.

اداره وصول مطالبات و نیازمندی ها

همکار محترم جناب آقای حاج  حسین لطیف
مصیب��ت درگذش��ت برادر گرامیتان را تس��لیت ع��رض نموده و از 
خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واس��عه الهی و برای 

شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.

سرپرست،مدیران و کارکنان موسسه کیهان

جناب آقای حاج حسین لطیف
با کمال تاسف درگذشت برادر عزیزتان را به شما و خانواده محترم تسلیت عرض می نمائیم.

میرسید-واقفی-موسوی-عباسیان-کارخانه-یونسی-عبدالحسینی-تکلو-کهنسال

و  نف�ت  وزی�ر  مع�اون 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروش�یمی گف�ت: ب�ا اتمام 
طرح ه�ای نیمه تمام و اجرای 
طرح های جدید ظرفیت تولید 
محصولات پتروش�یمی از 60 
ب�ه 120 میلیون تن در س�ال 

افزایش خواهد یافت.
عباس شعری مقدم روز شنبه 
در یازدهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشیمی، اظهار داشت: 
ش��رکت ملی صنایع پتروشیمی 
موظف است زیرساخت های لازم 
برای این صنعت را فراهم و تامین 
خوراک با قیمت مناسب در یک 
دوره زمانی 15 س��اله را تضمین 

کند.
وی خاطرنش��ان کرد: شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی همه تلاش 
خ��ود را برای ایجاد جهش دوباره 
در صنعت پتروشیمی با استفاده 
از سرمایه های بخش خصوصی به 

کار می گیرد.
وی با بیان اینکه ظرفیت تولید 
سالانه محصولات پتروشیمی در 
ایران 60 میلیون تن است، اظهار 
داشت: به دلایل مختلف از جمله 
کمبود خوراک فقط از 68 درصد 
از ظرفیت استفاده می شود و هنوز 
حدود 20 میلیون تن از ظرفیت 
کش��ور در این زمینه بلااستفاده 

مانده است.
معاون وزیر نفت و مدیرعامل 
ش��رکت ملی صنایع پتروشیمی 
اضافه ک��رد: در صورت اتمام 60 
ط��رح نیمه تم��ام ظرفیت تولید 
از 60 میلی��ون تن فعلی به 120 
میلی��ون ت��ن در س��ال افزایش 

می یابد.شعری مقدم تصریح کرد: 
مش��کل عمده این طرح ها تامین 
منابع ارزی است که تلاش می شود 
از طریق س��رمایه گذاری خارجی 

تامین شود.
وی از بهره ب��رداری از چه��ار 
طرح پتروش��یمی در سال جاری 
خبر داد و گفت: با راه اندازی این 
طرح ها دو میلیون تن به ظرفیت 

تولید کشور افزوده می شود.
وی با اش��اره ب��ه طراحی 36 
پروژه جدید بر اساس خوراک گاز 
متان، گفت: با اجرای این طرح ها 
ک��ه به 41 میلیارد دلار س��رمایه 
نیاز دارند، ظرفیت تولید صنعت 
پتروشیمی از 180 میلیون تن در 

سال فراتر خواهد رفت.
همچنی��ن بی��ژن زنگنه وزیر 
نف��ت در ای��ن همای��ش گف��ت: 
نیازمند سرمایه گذاری 70 میلیارد 
دلاری برای س��رمایه بالادست و 

پایین دست پتروشیمی هستیم.

وی افزود: وزارت نفت تعهدی 
خلل ناپذیر برای توسعه این صنایع 
داش��ته و از عمده تری��ن دلای��ل 
این حمایت ها اعتقادی است که 
دولت به نقش پر اهمیت توس��عه 
زنجیره های ارزش بالا دس��ت تا 
پایین دست پتروشیمی به عنوان 
یک��ی از موثرترین عوامل محرکه 

اقتصاد دارد.
زنگنه ادامه داد: با کامل شدن 
فازهای پارس جنوبی یعنی اتمام 
طرح های توسعه فازهای 12 تا 27 
به میزان 650 هزار بشکه میعانات 
گازی و 6/7 میلیون تن LPG و 
4 میلی��ون تن اتان تولید خواهد 
ش��د که به طور کام��ل می تواند 
در اختی��ار صنعت پتروش��یمی 

قرار گیرد.
وزیر نفت با اشاره به اینکه باید 
یادآور شوم طبق مصوبات مجلس 
شورای اسلامی، س��رمایه گذاری 
دول��ت در بخش پایین دس��تی 

و تکمیل��ی صنای��ع نف��ت، گاز و 
پتروش��یمی ممنوع است، گفت: 
به همان دلی��ل بخش خصوصی 
می توان��د مطمئن باش��د که در 
در  خ��ود  س��رمایه گذاری های 
صنایع پایین دس��تی نفت، گاز و 
پتروشیمی رقیب نخواهد داشت.

شرکای آینده ایران
اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمه��ور در ای��ن همایش 
با اش��اره به اینکه بر اس��اس آمار 
رس��می، جمهوری اسلامی ایران 
ب��ا دارا ب��ودن ح��دود 11 درصد 
ذخایر نفت��ی و 17 درصد ذخایر 
گازی حائ��ز رتب��ه اول جهان از 
لح��اظ پردازش ذخایر نفت و گاز 
است، گفت: همه مردم و مسئولان 
عالی رتب��ه اذعان دارن��د ایران از 
انرژی  تامین کنندگان  بزرگترین 

دنیا در آینده خواهد بود.
وی ادام��ه داد: ای��ن ذخای��ر 
می تواند برای ده ها سال خوراک 

و انرژی مورد نیاز صنایع گوناگون 
کشور به ویژه صنعت پتروشیمی را 
با اطمینان و قیمتی رقابتی تامین 
کند، بدیهی اس��ت که ش��رکای 
آینده ایران کسانی هستند که در 
برنامه های مهم توس��عه ای امروز 
ایران مش��ارکت س��ازنده داشته 

باشند.
مع��اون اول رئیس جمهور در 
ادام��ه با اش��اره به اینک��ه اکنون 
توس��عه صنعت پتروش��یمی در 
راستای جلوگیری از خام فروشی 
مناب��ع هیدروکربنی ب��ه منظور 
اشتغالزایی هر چه بیشتر جوانان 
این مرز و بوم و ایجاد ارزش افزوده 
و تبدیل حداکث��ری نفت خام و 
میعان��ات گازی ب��ه فرآورده های 
پلیمری با ارزش در اولویت برنامه 
و دس��تور کار دول��ت قرار گرفته 
اس��ت افزود: امیدواریم به زودی 
و در آینده ای ن��ه چندان دور به 
فرآورده های  عم��ده  صادرکننده 
نفتی و محصولات پتروش��یمی با 

ارزش افزوده بالا تبدیل شویم.
بنابراین گزارش: وزیر صنعت 
نیز با اش��اره به طرح کمیسیون 
مال��ی  تامی��ن  ب��رای  صنای��ع 
س��ازمان های توس��عه ای، گفت: 
30 درص��د ظرفی��ت موجود در 

پتروشیمی ایران خالی است.
در  نعم��ت زاده  محمدرض��ا 
این همایش با اش��اره ب��ه اینکه 
ایران در زمین��ه خوراک صنعت 
پتروش��یمی )متان، ات��ان، بوتان 
و میعانات گازی( ش��رایط خوبی 
دارد تاکیدک��رد: بخش خصوصی 
نی��ز باید از تامی��ن خوراک مورد 

نیاز خود مطمئن باشد.

معاون وزیر نفت:

ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی 
2 برابر می شود

* در صورتی که از اپراتور دارنده پروانه از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، شکایتی دارید پس از ثبت شکایت در سایت سازمان، موضوع از 
طریق س��ایت س��ازمان با آدرس cra.ir به  اپراتور منعکس می شود و در 
صورتی که بعد از گذش��ت 14 روز با ورود کد پیگیری در همین سامانه، 
پاس��خی از اپراتور دریافت نش��د و یا حداکثر ظرف مدت 3 روز از پاسخ 
نهایی درخواس��ت تجدید نظر داده شود، شکایت برای رسیدگی به واحد 
تخصصی در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات ارجاع داده می شود. شما 
همواره می توانید با وارد کردن کد پیگیری خود در قسمت پیگیری شکایت 
این سامانه نسبت به آگاهی از نتیجه شکایت خود اقدام کنید. متقاضیان 
می توانند از طریق سایت رگولاتوری به آدرس cra.ir به سامانه رسیدگی 
به ش��کایات دسترسی داشته باش��ند.ارائه خدمات اینترنت، تلفن همراه، 

سرویس های پستی و... می تواند از جمله این شکایت   ها باشد.
* مدیرعامل بانک س�ینا از پیشنهاد انتشار اوراق مشارکت برای 
پروژه آزادراه تهران - شمال خبر داد و از فاینانس 8 میلیارد دلاری 
در آزادراه به عنوان راه حل دیگر تامین مالی پروژه عظیم خبر داد. 
کورش پرویزیان در مورد تامین مالی پروژه آزادراه تهران - شمال، 
اظهار داشت: قرار شد از طریق چینی ها حدود 7 تا 8 میلیارد دلار 
فاینانس تامین شود که در گام اول باید حدود 3 تا 4 میلیارد دلار 
باید پرداخت می شد اما تاکنون ارزی تخصیص نیافته است. وی در 
پاسخ به این سوال که در صورت انتشار اوراق مشارکت نرخ سود 
اوراق چقدر خواهد بود، گفت: در صورت اجازه انتش�ار، نرخ سود 
اوراق همانند سایر اوراق های دستگاه های دولتی 20 درصد است.
پرویزیان همچنین مطالبات معوق این بانک را 800 میلیارد تومان 
مربوط به آزادراه تهران - شمال و پروژه های نیروگاهی اعلام کرد.
* ب��ا اج��رای عملی��ات کاب��ل برگ��ردان ارتب��اط تلفنی مش��ترکین با 
پیش ش��ماره های 5515، 5516، 5557 ال��ی 5559، 5560 الی 5563، 
5569، 5580، 5581، 5589، 2217، 2218، 2240 الی 2243 و 2680، 
7750 ال��ی 7753 و 7760 ال��ی 7765، 4440 الی 4449 و 4460 الی 
4462، 2220، 2221، 2223، 2224، 2239 و 2267 الی 2269 از امروز 

به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
* رئیس اتحادیه رس�توران داران تهران و کشور گفت: ستاره دار 
شدن رستوران ها از ابتدای اردیبهشت ماه آغاز شده که البته این 
کار از اواخر س�ال گذش�ته به صورت پایلوت صورت گرفته بود.
سیدعلی اصغر میر ابراهیمی گفت: به منظور افزایش سطح کیفی 
رستوران ها و ایجاد رقابت در بین آنها رتبه بندی رستوران ها با ارائه 
فهرس�تی که این صنف از خدماتشان )تنوع غذایی، نوع خدمات 
و س�رویس و...( به مش�تری ارائه می دهد محاس�به می شود.میر 
ابراهیمی گفت: شهروندانی که در رابطه با قیمت یا نوع کیفیت غذا 
در رستوران ها اعتراض دارند می توانند شکایت خود را به شماره 
تلفکس 66950099 مطرح کنند تا پیگیری های لازم صورت گیرد.

قیمت بازارنوع سکه
956500سکه تمام طرح جدید
956000سکه تمام طرح قدیم

484000نیم سکه
284000ربع سکه

187000گرمی
97700هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3277دلار
4489یورو
5490پوند

890درهم

درخواست صنایع لبنی برای قیمت گذاری جدید کالاها بررسی 
و در نهایت با افزایش قیمت این کالاها مخالفت ش�د لذا هرگونه 

افزایش قیمت لبنیات غیرقانونی است.
معاون بازرس��ی و رسیدگی به تخلفات سازمان حمایت در گفت وگو 
با ایس��نا در پاسخ به اینکه آیا سازمان حمایت در راستای افزایش قیمت 
حامل ه��ای ان��رژی و اجرای فاز دوم هدفمن��دی یارانه ها اقدام به تعیین 
دس��تورالعمل جدید برای قیمت گذاری کالاها کرده اس��ت؟ اظهار کرد: 

هیچ قیمت گذاری جدیدی برای هیچ کدام از کالاها انجام نشده است.
مجتبی فراهانی ادامه داد: قرار بود انجمن ها و تشکل ها پیشنهادهای 
خود را ارائه دهند ولی به غیر از انجمن لبنیات هیچ پیشنهاد دیگری برای 

قیمت گذاری جدید نداشته ایم.
وی با بیان این که س��ازمان حمایت درخواست انجمن صنایع لبنی را 
برای افزایش قیمت پس از  اجرای فاز دوم هدفمندی یارانه ها بررسی کرد، 
گفت: در نهایت با افزایش قیمت این کالا مخالفت شد و هرگونه افزایش 

قیمت لبنیات غیرقانونی است.
معاون بازرس��ی و رس��یدگی به تخلفات س��ازمان حمایت با اشاره به 
این که هرگونه افزایش قیمت کالاها از سوی انجمن ها و تشکل های مربوطه 
تخلف محس��وب می ش��ود، اظهار کرد: اجازه افزایش قیمت را نداده ایم و 
هنوز دستورالعمل جدید لحاظ نشده است لذا افزایش قیمت ها خودسرانه 

و تخلف محسوب می شود.

مخالفت سازمان حمایت
 با افزایش قیمت لبنیات

عضو کمیت�ه بانکداری بدون 
رب�ا در بان�ک مرک�زی ب�ا اعلام 
جزئیات�ی از جلس�ه رئی�س کل 
بان�ک مرکزی با آی�ت الله مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید، شروط 
مطرح شده در مورد اخذ جریمه 
دیرکرد تس�هیلات بانکی را ذکر 
ک�رد و گف�ت: اگ�ر ای�ن وجه به 
عنوان بهره دیرکرد باش�د، ربا و 
حرام است و بانک ها حق گرفتن 

آن را ندارند.
س��یدعباس  لاس��لام  حجت ا
موسویان در گفت وگو با مهر با اشاره 
به دیدار ولی الله سیف رئیس کل بانک 
مرکزی در روز پنج شنبه گذشته در 
قم با تعدادی از علما و مراجع معظم 
تقلید از جمله آیت الله مکارم شیرازی 
که وی نیز در این دیدار حضور داشت، 
گفت: در گزارش برخی از رسانه ها از 
این جلسه مطرح شد که اخذ جریمه 
دیرکرد از سوی بانک ها توسط ایشان 
حرام و ربا اعلام ش��ده، این در حالی 
اس��ت که نظر آیت الله مکارم در این 
زمین��ه کامل تر بود و رس��انه ها تنها 
بخشی از این نظر را منعکس کردند.
این کارشناس ارش��د بانکداری 
اسلامی با بیان این که از نظر آیت الله 
مکارم چنانچ��ه مبلغی که به عنوان 
دیرکرد و جرائم گرفته می ش��ود، در 
بانکداری به عنوان بهره دیرکرد باشد 
آن بهره دیرکرد از نظر ش��رعی ربا و 
حرام محس��وب می ش��ود و از لحاظ 
شرعی ممنوع است، افزود: نظر ایشان 
ای��ن بود که این موضوع در 3 عنوان 
و بحث ممکن است که مطرح شود.

وی گفت: بحث اول این اس��ت 
که اگر به عنوان بهره دیرکرد باش��د 
ربا و حرام اس��ت و کسی حق ندارد 
که بگیرد. بحث دوم این است که اگر 
به عنوان جریمه فرد متخلف باشد از 
نظر ش��ئونات قضایی است و جریمه 
گرفته ش��ده به بیت المال تعلق دارد 
نه به بانک و بحث سوم این است که 
اگر به عنوان وجه التزام گرفته شود 
در صورتی که در قرارداد شرط شود 
اش��کال دارد اما اگر در قرارداد خارج 
لازم دیگ��ری اصطلاحا وج��ه التزام 
شرط شده باشد از نظر آیت الله مکارم 

اشکال ندارد.
گفتن��ی اس��ت آی��ت الله مکارم 
جریم��ه  خص��وص  در  ش��یرازی، 
دیرک��ردی که بانک ها از مش��تریان 
خود می گیرند، می گوید: جریمه در 
زمانی مصداق می یابد که کسی کار 
خلافی انجام داده باشد و اسم آن نیز 
در اسلام تعزیر است که این تعزیر باید 

به حساب بیت المال واریز شود.
وی توضی��ح داد: گرفت��ن ربا و 
جریمه دیرکرد در دین اس��لام حرام 
است اما می بینیم که متاسفانه بانک ها 
همی��ن پول ها را از مردم می گیرند و 
به عن��وان حقوق ب��ه کارکنان خود 
می دهن��د و آنان ه��م آن را به خانه 
می برن��د در حال��ی که بای��د بدانیم 
اگر کاری حلال نباش��د حرام است 
و سرنوش��ت آن رفت��ن ب��ه جهن��م 

خواهد بود.
وی بیان داشت: امروز متاسفانه 
ربا به جای قرض الحسنه وارد سیستم 
بانکی شده و کسی به دیگری رحمی 

نمی کند.
آیت الله م��کارم ش��یرازی ادامه 
می دهد: کسانی که از روی استیصال 
و عدم توانایی مالی قادر به پرداخت 
بدهی خود به بانک نیس��تند خلافی 
نکرده اند که به این واس��طه به آنان 

جریمه دیرکرد تعلق گیرد.

در دیدار با رئیس کل 
بانک مرکزی مطرح شد

نظر آیت الله 
مکارم شیرازی 
درباره جرائم 
دیرکرد بانکی

همزمان با فصل جابجایی مس�تاجران، آمارهای موجود در سامانه کد رهگیری 
نشان از سیر نزولی اجاره بها در کشور و تهران دارد.

حسام عقبایی رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان تهران - با اشاره به افزایش 57درصدی 
میزان قراردادهای اجاره در اردیبهشت امسال نسبت به فروردین و افزایش 11 درصدی نسبت 
به مدت مشابه پارسال، تاکید کرد: با توجه به کنترل و کاهش بیش از 10 درصدی نرخ تورم 
از سوی دولت و عرضه حجم زیادی از واحدهای مسکونی خالی )به دلیل خواب بیش از حد 
و غیر منطقی سرمایه، افت ارزش واحد مسکونی و عدم گردش سرمایه، رکود حاکم بر بازار 
که متاثر از عدم تطابق قدرت خرید عمومی با قیمت های غیر منطقی و غیر متعارف کنونی 
اس��ت( به بازار اجاره بها و س��یر کاهش قیمت مس��کن بین 20 تا 50 درصد از سال 92 که 
تاکنون همچنان ادامه دارد،  منطبق با رویدادهای حاصله، ش��اهد روند نزولی قیمت مسکن 
و اجاره  بها هستیم.وی تصریح کرد: آمارهای سامانه کد رهگیری نشان از کاهش نرخ اجاره 
بهای مس��کن مطابق با کاهش قیمت مس��کن و کاهش نرخ تورم در حال حاضر نس��بت به 
مدت مشابه سال قبل در همین ماه دارد که این کاهش می بایست از سوی مالکان و خصوصا 

مشاوران املاک در انعقاد قراردادهای جدید لحاظ شود.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان تهران اضافه کرد: با سیاست های ضد تورمی دولت، 

ثبات نرخ ارز، کاهش نرخ تورم، توسعه روابط تجاری و افزایش درآمدهای ارزی و همچنین 
توسعه روابط سیاسی، دیگر جایی برای عرضه مسکن با قیمتهای غیر متعارف وجود نخواهد 
داشت و در شرایط بهبود وضعیت اقتصادی که همگان شاهد هستیم احتکارکنندگان مسکن 

به طور قطع متضرر خواهند شد.
وی ضمن اینکه تنها راه گره گشایی از رکود سنگین بازار مسکن را کاهش قیمت و رساندن 
آن به حدی که با قدرت خرید عمومی مردم مطابقات داش��ته باش��د دانست و تصریح کرد: 
قدرت خرید مردم با ش��رایط اقتصادی و تورمی به وجود آمده، در عمل یک س��وم سال 84 
است در صورتی که با قیمت های افسار گسیخته مسکن در حال حاضر روبرو هستیم که این 
با هیچ منطق و ضابطه اقتصادی همخوانی ندارد و به هیچ شکل نمی توان بین قدرت خرید 

عمومی و قیمتهای فعلی رابطه صحیحی ایجاد کرد.
عقبایی ضمن توصیه به مصرف کنندگان برای حفظ آرامش و عدم نگرانی از بازار مسکن و 
اجاره بها، به فروشندگان و صاحبان ساختمان و مشاوران املاک توصیه کرد: همکاران مشاور 
املاک و بساز بفروش ها از هرگونه فرافکنی، ایجاد شبهه در افکار عمومی و القاء شرایط نامساعد 
و قیمت نامتعارفی که بی اعتمادی مردم دامن می  زند خودداری کنند زیرا که به طور قطع با 

این روند، در هر سال بازار مسکن رکود سنگین تری را تجربه خواهد کرد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران خبر داد

روند نزولی قیمت مسکن و اجاره

مدیر عامل اتحادیه مرکزی دامداران گفت: مصرف گوشت قرمز 
در ماه رمضان تغییر نمی کند. بنابراین نباید با توجه به حجم انبوه 
تولید که روی دست دامداران مانده انتظار افزایش قیمت را داشت.
س��عید س��لطانی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: برای تأمین گوشت 
قرمز مورد نیاز مردم در ماه رمضان مشکلی وجود ندارد چرا که پیش از 
این نیز در ماه های دیگر به راحتی مصرف مورد نیاز جامعه از محل تولید 
تأمین شده است و میزان مصرف در ماه رمضان نیز تغییری نخواهد کرد.
وی افزود: گرچه برخی مسئولان فکر می کنند گوشت برزیلی ارزان تر 
برای آن ها تأمین می ش��ود و به واردات متوس��ل می شوند اما واردات هر 
کیلوگرم گوش��ت قرمز دو اش��تغال کش��ور را از بین می ب��رد که حدود 

140میلیون تومان در سال هزینه برای دولت دارد.
مدیر عامل اتحادیه مرکزی دامداران تأکید کرد: اگر همه امور تولید، 
واردات و صادرات گوش��ت قرمز و دیگر محصولات پروتئینی را به بخش 
خصوصی واگذار کنند مسلماً دامداران می توانند این محصولات استراتژیک 

مورد نیاز مردم را تأمین کنند.
سلطانی گفت: دامداران محصولشان روی دستشان باقیمانده است و 
با توجه به این که مصرف گوش��ت قرمز در ماه رمضان تغییری نمی کند 
به نظر نمی رسد قیمت این محصول نیازی به افزایش داشته باشد گرچه 
دام��داران همچنان در حال زیان دیدن هس��تند و این س��کوت علامت 

رضایت آن ها نیست.
وی اظهار کرد: اگر مسئولان، رسانه ها و مردم بی جهت انتظار افزایش 
قیمت محصولات و کالاهای مورد نیاز خود را داشته باشند زمینه و بستر 
را برای سودجویی دلالان فراهم می کنند تا آن ها بتوانند در ماه هایی مانند 

ماه رمضان به مطامع خود برسند.

مدیر عامل اتحادیه مرکزی دامداران:
قیمت گوشت قرمز در ماه رمضان

 تغییر نمی کند

مجلس  پژوهش ه�ای  مرک�ز 
شورای اسلامی، وضعیت واردات، 
ف�روش و خدمات پ�س از فروش 
گوشی های تلفن همراه در کشور 

را مورد بررسی قرار داد.
و  ارتباط��ات  مطالع��ات  دفت��ر 
فناوری ه��ای نوین ای��ن مرکز اعلام 
کرد: بازار تلفن همراه کش��ور به یک 
ب��ازار 1/8 میلی��ارد دلاری در س��ال 
تبدیل ش��ده است. حدود یک درصد 
از تقاض��ای ب��ازار گوش��ی های تلفن 
هم��راه کش��ور را تولیدکننده داخلی 
تامی��ن می کند و مابق��ی آن را چند 
ش��رکت واردکننده برعهده دارند. هر 
یک از شرکت های تولیدکننده گوشی 
تلفن همراه دنیا، بازار چند صد میلیون 
دلاری در ایران دارند اما بیش��تر آنها 
دفاتر رس��می در ایران ندارند و خود 
را متعهد به پاس��خگویی به مشتریان 
ایرانی نمی دانند. 12 ش��رکت بزرگ 
داخلی به طور رس��می گوش��ی های 
تلفن همراه را به کشور وارد می کنند 
و ضمانت رسمی آن را برعهده دارند. 
واردات،  ف��روش و خدم��ات پ��س از 
فروش گوشی ها، چالش های زیادی را 
به وجود آورده است. بررسی ها نشان 
می دهند شرکت های مشخصی به طور 
انحصاری اقدام به واردات گوش��ی ها 
می کنن��د و تج��ار دیگ��ر در صورت 
واردات گوش��ی برای خدمات پس از 
ف��روش کالاهای خود دچار مش��کل 

خواهند شد.
شرکت های عرضه کننده از نظارت 
ضعی��ف دول��ت و اتحادی��ه مربوطه 
اس��تفاده کرده و با تغیی��ر نام، حوزه 
فعالیت خود را از برندی به برند دیگر 
تغییر می دهند و تعهد آنها نسبت به 
مشتریان حوزه فعالیت قبلی کاهش 

می یابد یا حتی از بین می رود.
فروش��گاه ها و واحده��ای صنفی 
فراوان��ی نیز در کش��ور به عرضه این 
محص��ولات می پردازن��د و کنترل و 
نظارت بر عرضه این محصولات و حفظ 
حقوق مصرف کنندگان شرایط مطلوبی 
ندارد. نظارت ضعیف اتحادیه مربوطه 
س��بب ش��ده که درصد چشمگیری 
از فروش��گاه های فعال در بازار بدون 

مج��وز قانون��ی به فعالی��ت بپردازند. 
س��ه انجمن و اتحادیه خود را متولی 
حوزه گوش��ی تلفن هم��راه می دانند 
اما کنت��رل و نظارت بر این بازار مهم 
یک بخش فرعی از حوزه مس��ئولیت 
آنهاس��ت و عملک��رد ضعیفی در این 

بخش داشته اند.
بررس��ی آم��ار گمرک کش��ور و 
مقایس��ه آن ب��ا بازار فروش گوش��ی 
تلف��ن همراه کش��ور نش��ان می دهد 
90 درص��د واردات ای��ن محصولات 
از طری��ق غیررس��می )قاچاق( انجام 
می شود. گوش��ی های قاچاق بعضا با 
اس��تانداردها و ضوابط کیفی انطباقی 
ندارند. س��ازمان تنظیم مقررات برای 
بررس��ی این گوش��ی ها اقدامی انجام 

ن��داده و همچنین برای شناس��ایی و 
غیراستاندارد  گوشی های  جمع آوری 
تاکنون از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اقدامی صورت نگرفته است.

جم��ع آوری  و  شناس��ایی  ل��ذا 
گوشی های غیراستاندارد و ساماندهی 
بازار این محصول پرفروش در کش��ور 
باید به عنوان یک اقدام مهم در دولت 
تعریف ش��ود. وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت امور اقتصاد و دارایی، 
گم��رک جمه��وری اس��لامی ایران، 
س��ازمان تنظیم مقررات ارتباطات و 
س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید 
ب��رای انجام آن همکاری و تش��ریک 
مساعی داش��ته باشند و همچنین از 
اتحادیه مربوطه  ظرفیت های موجود 

استفاده کنند.
با توجه به تعداد زیاد واحد صنفی 
در حوزه گوشی تلفن همراه و با عنایت 
به ماده )21( قانون نظام صنفی کشور، 
تش��کیل اتحادیه مستقل کشوری در 
بخش گوش��ی تلفن هم��راه ضروری 
است چرا که تشکیل اتحادیه گوشی 
تلفن همراه به س��اماندهی مشکلات 
این حوزه کمک بس��زایی خواهد کرد 
و همچنی��ن مدافع مناف��ع و حقوق 
مصرف کنن��دگان، تولیدکنن��دگان و 
واردکنندگان گوش��ی تلف��ن همراه 
خواهد شد علاوه بر این، همیار دولت 
در برنامه ه��ای توس��عه بخش��ی این 
حوزه می شود. وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و هیئت عالی نظارت، برای 
تشکیل اتحادیه کشوری گوشی تلفن 
همراه و کمک به راه اندازی مطلوب آن 
در چارچوب قانون نظام صنفی نقش 

مهمی خواهند داشت.
اتحادی��ه ه��م بای��د در خصوص 
شرکت های ضمانت کننده و تغییرات 
در ضمانت نامه ه��ا و خدم��ات پس از 
فروش گوشی تلفن همراه و همچنین 
حقوق قابل احقاق مشتریان به عموم 
مردم اطلاع رسانی کند. هرگونه تغییر 
و جابجای��ی ش��رکت ضمانت کننده 
بای��د با مج��وز اتحادیه انج��ام  و به 
مردم اطلاع رس��انی شود و همچنین 
تعهدات شرکت قبلی به شرکت جدید 

انتقال یابد.

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی:

90 درصد واردات گوشی های تلفن همراه قاچاق است

سخنگوی شرکت حمل و نقل ریلی رجا گفت: هزینه درمان 
و خسارت تمام مصدومان حادثه برخورد قطار فوق العاده محور 

تهران- مشهد در ایستگاه امروان دامغان، پرداخت می شود.
رمضان قلی نژاد در گفت وگو با ایرنا، افزود: تمام مسافران قطارهای 
مسافربری رجا طبق قراردادهای قانونی تحت پوشش بیمه هستند و 

هیچ نگرانی در این خصوص وجود ندارد.
وی با بیان آنکه قطار مس��افربری شرکت رجا در این مسیر 390 
مسافر داش��ته، گفت: متاسفانه بر اثر این حادثه یک مسافر 60 ساله 
کش��ته ش��ده و 31  مسافر حادثه دیده نیز توسط نیروهای امدادی به 
مراکز درمانی دامغان و سمنان منتقل شدند که پس از مداوای سرپایی 
آنها، هم اکنون تنها دو نفر از مصدومان حادثه در بیمارستان های این 

دو شهر بستری هستند که حال عمومی آنها نیز رضایتبخش است.
به گفته س��خنگوی شرکت مس��افربری رجا، به محض وقوع این 
حادث��ه محمد قلی زاده معاون پش��تیبانی رجا به هم��راه تعدادی از 
مس��ئولان این شرکت به دامغان عزیمت کردند تا علاوه بر نظارت بر 
نحوه کمک رسانی به مصدومان این حادثه، پرداخت هزینه های درمانی 

آنها را نیز پیگیری کنند.
قلی نژاد با بیان اینکه خوشبختانه تمام مصدومان این حادثه در نیم 
ساعت نخست به مراکز درمانی دامغان و سمنان منتقل شده اند، ادامه 
داد: تمام مسافران این قطار نیز با قطارهای فوق العاده شرکت رجا در 

همان روز به مقاصد خود منتقل شدند.
وی اظهار داش��ت: به دستور مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران برای جبران خسارت و دلجویی از مسافران حادثه دیده، 
علت این حادثه توسط کمیسیون عالی راه آهن در حال پیگیری است 
و نتیجه بررسی های انجام شده متعاقبا به اطلاع عموم خواهد رسید.

یادآور می شود، قطار مسافربری شرکت رجا که پنجشنبه گذشته 
س��اعت 17 و 10 دقیقه از تهران عازم مش��هد بود، س��اعت 22 و 10 
دقیقه در ایس��تگاه امروان، از توابع شهرستان دامغان بر اثر برخورد با 

یک رام قطار باری متوقف در این ایستگاه دچار سانحه شد.

سخنگوی شرکت رجا:
هزینه درمان مصدومان قطار تهران- مشهد 

پرداخت می شود

مدی�رکل دفتر کنترل س�یلاب و آبخوان داری س�ازمان 
جنگل ها گفت: افزایش س�طح عرصه های پوشش گیاهی و 
فعالیت های آبخیزداری به تثبیت خاک کمک کرده و از بروز 

طوفان های سهمگین جلوگیری می کند.
محمدحسین رفیعی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در مورد 
اینک��ه تا چه اندازه آبخیزداری در پیش��گیری از طوفان ها از قبیل 
طوفان ه��ای اخیر تهران می تواند موثر باش��د اظهار کرد: هرچقدر 
فعالیت های بیولوژیک آبخیزداری در رابطه با تقویت پوشش گیاهی 
افزایش یابد به تثبیت خاک و تقویت سفره های آب زیرزمینی کمک 

بیشتری می کند.
وی اف��زود: به طور کل��ی در مباحث مربوط به آبخیزداری یک 
سری کارهای بیولوژیک از قبیل تقویت پوشش گیاهی در عرصه ها، 
 مراتع و جنگل ها و یک سری کارهای مکانیکی در فعالیت های داخل 
آب راه ها و دامنه ها به صورت س��نگ ملات و س��نگ سیمان انجام 

می شود که این کارها در تثبیت آب و خاک موثر است.
مدی��رکل دفتر کنترل س��یلاب و آبخوان  داری اظهار داش��ت: 
افزایش سطح عرصه های پوشش گیاهی و فعالیت های آبخیزداری 
هم به تثبیت خاک کمک می کند و هم باعث تقویت س��فره های 

آب زیرزمینی می شود.
رفیعی اف��زود: کنترل جریان های س��طحی آب و نفوذ آب در 
زیرزمین باعث حفظ آب و مانع تبخیر آب می شود و باعث می شود 
رطوبت آب حفظ شود که حفظ این رطوبت باعث تقویت پوشش 

گیاهی می شود.
مدیرکل دفتر کنترل سیلاب و آبخوان داری در مورد برنامه های 
امسال که این حوزه در دست اجرا دارد، گفت: چند طرح در دستور 
کار اس��ت و به تصویب رسیده که اختصاص اعتبار برای ایجاد سد 

در حوزه های فاقد سد است.
رفیعی بیان داش��ت: یکی س��ری اعتبارات ه��م به ردیف های 
حوزه آبخیزداری گلس��تان، حوزه آبخیرداری کویر مرکزی، حوزه 
آبخیزداری سیاه کوه و حوزه آبخیزداری دریاچه ارومیه اختصاص 

یافته است و برنامه هایی را در مورد آنها در دستور کار داریم.

یک مسئول در سازمان جنگل ها:
تقویت پوشش گیاهی و تثبیت خاک 

طوفان ها را مهار می کند

نماینده پارلمان ایران در کمیته دائمی اقتصادی مجمع مجالس آس�یایی با اش�اره به 
برگزاری اجلاس این مجمع در اندونزی از تصویب پیش�نهاد ایران برای تش�کیل شورای 

گفت وگوی انرژی خبر داد.
اس��ماعیل جلیلی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در ادامه برنامه های مجمع مجالس آسیایی، 
کمیته دائمی اقتصادی از یکم تا پنجم ژوئن با موضوع حوزه یکپارچه انرژی در آس��یا در اندونزی 
 تش��کیل جلس��ه داد و نهایتا در بیانیه پایانی پیشنهاد ایران برای تشکیل شورای گفت وگوی انرژی 

مورد تصویب قرار گرفت.
وی افزود: بر اساس این مصوبه، اعضای شورای گفت وگوی انرژی شامل ایران، عربستان، ترکیه، 

چین و روسیه خواهند بود و در ادامه سایر اعضا نیز می توانند به این شورا بپیوندند.

این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به تصویب توافقنامه ای در بخش مالی این کمیته 
نیز اظهار کرد: همچنین پیشنهاد ایران برای بهره گیری از سیاست های پولی دوجانبه برای تقویت 
پول رس��می کش��ورها مورد بررسی قرار گرفت و مقرر شد این موضوع در جلسه بعد در دستور کار 

قرار گیرد و در این رابطه رای گیری شود.
وی همچنین از تصویب بیانیه ای در خصوص کمک به فقرزدایی، توانمندسازی و کمک دولت ها 
برای کاهش فقر و تقویت رشد اقتصادی خبر داد و گفت: در این اجلاس بیانیه ای نیز درباره مسائل 
زیست محیطی قاره آسیا، آلودگی های منطقه ای، گرما و نگهداری از جنگل ها به تصویب رسیده است.

به گفته جلیلی، چین، قبرس، مالزی، ترکیه، کامبوج، ایران، اردن، بحرین، اندونزی، پاکستان،  
عربستان و سریلانکا 12 کشور عضو کمیته دائمی اقتصادی مجمع مجالس آسیایی هستند.

با پیشنهاد ایران

شورای گفت وگوی انرژی در آسیا تشکیل می شود

یک مقام مسئول در سازمان 
ب�ورس از بازنگ�ری در فرآین�د 
صندوق توس�عه بازار س�رمایه و 
تغییر س�اختار این صن�دوق به 

سمت بهینه شدن خبر داد.
محمودرضا خواجه نصیری، مدیر 
نظ��ارت بر بورس ها و بازار س��ازمان 
بورس در گفت وگو با ایسنا به انتقادات 
مط��رح ش��ده در خص��وص فعالیت 
صندوق توس��عه بازار س��رمایه پاسخ 
داد و گفت: با توجه به اینکه صندوق 
توس��عه اصولی دارد که براساس آن 
ب��ه کلیت بازار کم��ک کرده و هدف 
اصل��ی آن تلاش ب��رای بهبود کلیت 
بازار است، عملکرد آن در کوتاه مدت 

قابل ارزیابی نیست.
وی با بیان اینکه صندوق توسعه 
می تواند با توجه به تاثیرگذاری خرید 
و فروش در بازار ریس��ک هایی داشته 
باش��د، افزود: باید جزئیات بیشتری 
از عملکرد صندوق توس��عه و نظرات 
فعالین بازار مورد ارزیابی قرار گرفته 
و در آین��ده بر اس��اس بررس��ی های 
دقیق تری که در عملکرد بازار دارد در 
صورت لزوم، بازنگری هایی در فرآیند 

آن انجام شود.
در  خواجه نصی��ری  گفت��ه  ب��ه 
بررس��ی عملک��رد صندوق توس��عه، 

میزان شفافیت و تاثیر منفی نداشتن 
این صن��دوق بر روند بازار س��رمایه 
مورد بررسی قرار گرفته و ساختار آن 

به سمت بهینه شدن تغییر می کند.
وی با بیان اینکه هیچ گاه سیاست 
صندوق توسعه در این نبوده است که 
بدول دلیل منجر به رش��د بازار شود، 
خاطرنشان کرد: باید اطلاعات مربوط 
به نحوه عملکرد و تاثیر صندوق توسعه 
در ب��ازار بعد از یک دوره آزمایش��ی 
جمع آوری شده و نتایج آن در صورت 

نیاز منتشر شود.
خواجه نصیری افزود: رویکردها به 

سمت بهبود عملکرد صندوق توسعه 
است ولی با این حال نمی شود از هیچ 
عملکردی دفاع ک��رد. به این ترتیب 
اطلاعات حداقلی که مورد نیاز است 
باید مورد بررس��ی ق��رار گرفته و در 
قالب گزارش به بازار سرمایه ارائه شود.
مدی��ر نظ��ارت ب��ر بورس ه��ا و 
بازارهای سازمان بورس تصریح کرد: 
بنابرای��ن ب��ا توجه ب��ه دوره فعالیت 
صندوق و به دس��ت آوردن بازخورد 
و عملکرد صن��دوق، بازنگری صورت 
می گیرد که تا پای��ان خردادماه این 

بازنگری انجام می شود.

بازنگری در عملکرد صندوق توسعه بازار سرمایه


